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 المستخلص

 
يهدف البحث إلى التعرف على الطاهر ابن عاشور فقيهاً، واستخراج اختياراته ودراستها 

، ومن ثمّ التعرف على ملامح من "التحرير والتنوير"وتحليلها من خلال استقراء لكامل تفسيره 

ثة قسسام قساسية، يططي القسم اأوول يتكون البحث من ثلاو .منهجه في تناول المسائل الفقهية

قما ". التحرير والتنوير"فسيره لمحات من سيرة الإمام الطاهر ابن عاشور، ولمحات من ت: منها

والقسم الثالث، دراسة ". التحرير والتنوير"القسم الثاني، فيططي منهج الطاهر الفقهي في تفسيره 

لاختيارات الطاهر ابن عاشور الفقهية التي خالف فيها مذهب الإمام مالك، وهو عبارة عن 

ماد الطاهر في ترجيحاته الفقهية وقوضَحَت الدراسة اعت .تطبيق عملي لمنهجه في القسم الثاني

على المقاصد؛ فهو يهتم بالتعليل، ودلالة السياق، وقوضحت كذلك استقلاله وجرقته؛ فلا يُسلِّم 

: ومن نتائج الرسالة المهمة .لمن سبقه، إذا رقى الحق في غيره، ولو كان الجمهور على خلافه

ام بتعليل اأوحكام، واستثمار مقاصد الدعوة إلى الاهتمام بتدريس كتب قحكام القرآن، والاهتم

الشريعة، بالتطبيق العملي على المسائل الفقهية، والاهتمام بتدريس علوم اللطة، والعلوم العقلية 

 .والاجتماعية المختلفة، ودعوة المشارسة للانفتاح على التراث المطاربي
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Abstract 

 
The main purpose of this study is to understand the character of Ibn 

Achour (1973) as a jurist. In addition, the study will reveal Ibn Achour's 

jurisprudential methodology through extracting and analyzing the 

jurisprudential issues in his interpretation of the Quran "Liberation and 

Illumination". This study consists of three main parts: An overview of Ibn 

Achour and his interpretation of the Quran "Liberation and Illumination", 

Ibn Achour's jurisprudential methodology, and Ibn Achour's 

jurisprudential choices that conflict with the Maliki school of 

jurisprudence. This study reveals that Ibn Achour's methodology relies on 

the understanding of the objectives of Shariah (Maqasid Al Shariah), 

reasoning, purposes, and context of the text studied from Quran or Sunna. 

The study reveals the independence and confidence of Ibn Achour as a 

jurist; that he does not hesitate to differ from any of the four main Islamic 

schools of jurisprudence. As a result of this study, some 

recommendations are offered, namely: The importance of studying the 

Islamic Heritage of Al-Maghreb, The importance of studying linguistics, 

logic, and different social sciences besides Islamic jurisprudence, and the 

importance of applying wisdom, logic, and the objectives of Shariah in 

dealing with jurisprudential issues. 


